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El nou Arxiu Comarcal de Cerdanya serà 
una realitat el 2025 i tindrà 8 vegades més 
capacitat d’emmagatzematge 

Com ja s'havia anunciat, el nou edifici es construirà a la zona 

de la ronda dels Torreons i caldrà una inversió de 2,4 MEUR 

 

Terreny on s'ubicarà el futur Arxiu de Cerdanya. / M.F.C.  

MARIA FORMENTI COSP (Puigcerdà).- Puigcerdà preveu estrenar el nou 
Arxiu Comarcal de Cerdanya el 2025. L’edifici de nova planta es construirà en 
una parcel·la a tocar de l’avinguda Pirineus, per sota la ronda dels Torreons. El 
nou equipament substituirà l’arxiu actual, situat a l’antic convent de Sant 
Domènec, unes dependències que han quedat petites des de fa temps. 

El nou arxiu tindrà una capacitat d’emmagatzematge de fins a 8.000 metres 
lineals de documentació, gairebé vuit vegades més que actualment. Això 
permetrà dipositar-hi els fons de tots els municipis cerdans. 



El projecte contempla, doncs, alçar un edifici d’uns 1.500 metres quadrats 
repartits en tres plantes. La inferior acollirà el dipòsit, amb una capacitat de fins 
a 80.000 capses. També comptarà amb una sala climatitzada a 10 graus i una 
humitat d’entre el 30% i 40% per poder garantir una bona conservació de 
material fotogràfic i audiovisual. La planta del mig comptarà amb una sala 
d’actes amb accés independent, mentre que a la superior hi haurà una sala de 
digitalització i l’espai de consulta, aprofitant la llum natural i les vistes 
privilegiades de la Tossa d’Alp i la serra del Cadí. 

El projecte es troba ara en fase de redacció i s’espera que estigui enllestit el 
pròxim mes de juny. Recordem que la parcel·la ha estat cedida per 
l’Ajuntament al departament de Cultura i que aquest serà qui construirà el nou 
equipament. Les obres començaran el 2024 i el nou arxiu obrirà portes el 2025. 
La inversió s’aproparà els 2,4 milions d’euros i l’espai que no ocupi l’edifici serà 
una zona verda. 

 

Les autoritats i responsables de l’arxiu, després de la resentació. / M.F.C. 

El cap de servei de Coordinació de la Xarxa d’Arxius Comarcals del 
Departament de Cultura, Enric Cobo, ha explicat que “és un projecte que s’ha 
fet després de diversos anys d’esforços de totes les parts, però que acabarà 
sent extraordinari”. També ha assegurat que “és un projecte que ens planteja 
reptes importants pel fet de ser el primer arxiu que es construeix pensant que el 
paper no és infinit i, per tant, s’ha modulat aquest programa funcional amb una 
realitat que és l’administració electrònica”. 

Cobo també ha apuntat que “és un arxiu que es fa pensant en els ciutadans, i 
això és molt important, ja que estem posant el focus en els ciutadans sense 
perdre de vista el valor de conservar i tractar la documentació”. 

Arxiu sobrepassat 

Per la seva banda, l’alcalde de Puigcerdà, Albert Piñeira, ha recordat que fa 
molt que es parla de la necessitat de tenir un nou equipament, “perquè el 
nostre arxiu fa temps que va quedar sobrepassat pel que fa a dimensions i, fins 
i tot, en alguns casos diria que a requeriments tècnics, així que poder disposar 
d’un nou arxiu ens permetrà solucionar totes aquestes mancances”. Piñeira ha 



remarcat a més que “avui ja hi ha una part del nostre fons que no el podem 
tenir a l’Arxiu Comarcal per manca d’espai i, per tant, l’hem de tenir en altres 
dipòsits i en altres arxius; a banda, hem de ser molt curosos quan rebem nous 
fons perquè tenim aquest problema d’espai”. 

Des del Consell Comarcal de Cerdanya han destacat el fet que els disset 
municipis podran beneficiar-se del nou equipament i que, per tant, és un 
projecte molt necessari. En aquest sentit, el seu president, Isidre Chia, ha 
apuntat que “hi ha ajuntaments que sí que disposen de molt d’espai, però n’hi 
ha d’altres, de municipis molt petits, que no tenen la disponibilitat ni els 
recursos de personal per poder fer una feina ben feta”. 

 


